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La Convenció internacional sobre els drets de les persones 
amb discapacitats, aprovada el 13 de desembre de 2006 per 
l’Assemblea de Nacions Unides, ratificada l’any següent per 
Espanya, i a l’any 2008 va entrar en vigor en el nostre país, 
indica que totes les persones amb diferents discapacitats 
deuen poder gaudir de tots els drets humans i llibertats fona-
mentals . També indica que s’ha reconéixer la importància de 
l’accessibilitat a l’entorn físic, social, econòmic i cultural .

La veritat és que deu anys després inclús podem donar un pas 
més allà del paradigma que indica l’ONU i dir que no és que 
les persones amb discapacitat hagen de tindre accés, sinó 
que a dia d’avui són els nostres espais públics, les nostres 
ciutats les que directament discapaciten a aquestes perso-
nes, no només persones que van en cadira de rodes o perso-
nes cegues, sinó a persones majors, xiquets i xiquetes, dones 
embarassades o inclús jo si em trenque una cama .

La seua conselleria té un pes molt important, perquè si ente-
nem que s’ha de donar accés a l’entorn físic, però també 
social, econòmic i cultural, entenem que l’urbanisme és 
peça fonamental, és a dir, l’entorn físic serà el que possibi-
lite perquè aquestes persones accedisquen també al cultu-
ral, econòmic i social . Si no poden menejar-se amb la igualtat 
d’oportunitats per l’espai físic, per l’espai públic, poc podran 
accedir a la cultura, als museus, inclús a presentar-se a ofer-
tes… ofertes públiques de l’estat o de les nostres conselleries.

Ens alegra que hagen tingut en compte per als nous pressu-
postos aquesta línia d’actuació i seguirem, de prop les… aque-
lles que vagen executant .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyora Cabedo .

(Veus) Espera .

La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

Gràcies, president .

Senyoria, indicar-li, a més, que el dia 1 de desembre de 2016 
–i aprofite també per a convidar les seues senyories a aquest 
acte–, presentarem el llibre Gènere i política urbana, arquitec-
tura i urbanisme des de la perspectiva de gènere .

Que, a més, en la mesa d’accessibilitat que hem indicat abans, 
que coordina la conselleria, s’està elaborant un document 
sobre tota la normativa autonòmica en matèria d’accessibili-
tat que afecta els habitatges per a harmonitzar-la amb altres 
d’àmbit estatal o local .

Aquest document servirà per a actualitzar i revisar la llei 
1/1998, de 5 de maig, de La Generalitat, sobre accessibilitat i 
supressió de barreres arquitectòniques, urbanístiques i de la 
comunicació . Per tant, mire de quants anys després actualit-
zem i harmonitzem tota la normativa .

A més, per a treballar en la línia de les polítiques europees en 
la matèria recentment, la conselleria d’habitatge forma part 
del fòrum europeu sobre innovació en envelliment actiu, lide-
rat per la Comissió Europea . I s’ha elaborat una guia, que és 
aquesta, per a l’eliminació de barreres arquitectòniques en 
edificis d’habitatges existents, que es presentarà també el 
pròxim dia 1 de desembre de 2016 .

La següent fase és que esta siga una guia acreditada per la 
Generalitat valenciana com a document reconegut per a la 
qualitat en l’edificació.

S’ha dissenyat i presentat un web específic per al foment i 
difusió de la rehabilitació d’habitatges, el programa Renhata, 
a fi de crear conscienciació i informació sobre la temàtica en 
un apartat específic per l’accessibilitat que informa tant als 
usuaris com a professionals i administracions locals sobre 
consell per a eliminar barreres arquitectòniques, possibles 
ajudes econòmiques a les intervencions, així com abundant 
informació tècnica sobre este tema .

En definitiva, també hem organitzat una jornada tècnica 
sobre avaluació de barreres arquitectòniques i criteris d’in-
tervenció en matèria d’accessibilitat en edificis existents, 
amb una durada de 10 hores en tres dies, 30 de setembre i 7 
d’octubre del present any, per a professionals del sector .

Per tant, és una qüestió que ens preocupa i que ens ocupa i 
que, evidentment, amb tota la tasca que estem fent, totes les 
aportacions per part dels grups parlamentaris al Parlament 
i especialment per part del Grup Podem, que van tindre la 
sensibilitat de presentar eixa esmena per als propers pressu-
postos de l’any 2016, continuem treballant en esta feina .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyora consellera .

Passem a la pregunta numero 630, que formula la dipu-
tada Noelia Hernández, del Grup Parlamentari Socialista, al 
conseller d’Economia Sostenible .

La senyora Hernández Sánchez:

Muchas gracias, señor presidente .

Buenas tardes, señor conseller .

Los últimos cuatro años en España hemos tenido una política 
energética sesgada, basada únicamente en la ideología y en 
criterios económicos, olvidando los beneficios medioambien-
tales y los criterios de sostenibilidad a los que nos enfrenta-
mos y a los que nos obligan las instituciones internacionales .

Incluso las declaraciones del propio ministerio de industria 
afirman que aún nos quedan muchos kilovatios de genera-
ción para alcanzar los objetivos a cumplir por el protocolo 
de Kioto . Y no solo eso sino que recibimos reprimendas por 
parte de la Unión Europea por obstaculizar el avance de las 
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energías limpias con frenos burocráticos y administrativos; 
frenos que en el caso del autoconsumo son además económi-
cos ya que se ponen tasas, como el conocido impuesto al sol, 
que hacen inviable y muy difícil recuperar en el medio plazo 
la inversión necesaria a realizar . Y, además, la nueva composi-
ción del gobierno y la creación de este Ministerio de Energía, 
Turismo y Agenda Digital, que nos han presentado, tampoco 
parece indicar que vaya a cambiar las posturas .

Ante el auge del autoconsumo en otros países de la Unión 
Europea, España, que es uno de los países con más horas de sol 
al año, hace casi inviable la instalación de placas solares para 
autoconsumo . Porque no solo es que alguien que quiera produ-
cir energía renovable para el autoconsumo tenga que verter de 
manera gratuita a la red el exceso –y este exceso de energía que 
se vierte de manera gratuita en la red las empresas eléctricas sí 
que las comercializan y cobran por ello–…, no se permite el uso 
o la instalación de baterías que conseguiría precisamente rete-
ner esta energía y poder usarlo durante el resto del día . Además 
se incluyen requisitos administrativos y tasas, como ya he dicho 
antes, que hace muy difícil, muy difícil no, muy poco atractivo la 
instalación de placas para autoconsumo .

La voluntad de ser más responsable medioambientalmente y 
más sostenible y más eficiente económicamente tiene todos 
los obstáculos por parte del gobierno actual .

En la Comunidad Valenciana tenemos, por ejemplo, teníamos 
una placa solar en Invassat, que ni siquiera funcionaba, que 
estaba instalada pero nunca se ha usado . Desde Bruselas se 
nos están imponiendo objetivos para 2020 para conseguir la 
alta eficiencia energética en los edificios públicos. A partir de 
2020 se incluirá un nuevo requisito para los edificios de nueva 
construcción en los que tienen que tener emisiones cero .

Mientras, ¿qué hacemos en España? Pues, como ya he dicho, 
poner obstáculos, poner cada vez más difícil conseguir estos 
objetivos de la Unión Europea . Y, por otro lado, tenemos por 
ejemplo que nos dedicamos a hacer certificados energéticos 
para las viviendas con el resultado que tienen que son muy 
poco eficientes y, sin embargo, no implementamos ninguna 
medida para mejorar esta situación .

A este respecto, incluso algunas comunidades han inten-
tado introducir medidas que contrarresten las medidas del 
gobierno . Y tenemos el ejemplo de la región de Murcia, que 
es del mismo color político que el gobierno estatal, pero que, 
sin embargo, intentó implementar medidas que contrarres-
taran el impuesto al sol y fueron atacadas por el gobierno 
central para impedir que se facilitaran las medidas de 
autoconsumo .

Por todo esto, le pido al señor conseller que nos explique 
cuáles son las medidas que va a impulsar su conselleria para 
fomentar y apoyar el autoconsumo en nuestra comunidad .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Gracias, señora Hernández .

Honorable conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyor president .

Senyories .

Senyora diputada, en primer lloc, gràcies per la pregunta . I, 
com molt bé vosté sap, una de les potes de la transforma-
ció del model productiu que tenim en l’Acord del Botànic que 
estem treballant des del primer moment és la transforma-
ció o el canvi del model energètic cap a energies renovables i 
bàsicament per a l’autoconsum .

Volem que l’autoconsum siga un dels pilar fonamentals per 
tot allò que vosté ha dit, els beneficis mediambientals en 
reduir les emissions de gasos d’efecte hivernacle, causant del 
canvi climàtic, també els beneficis econòmics, ja que redu-
eixen els costos de l’energia en llars, institucions i xicotetes 
i mitjanes empreses . I també amb la idea de democratitzar 
l’energia, que això és important .

I, per contra, ens trobem amb allò que vosté també ha dit, 
amb un govern central que només fa que posar-nos entre-
bancs . I simplement cal anar al Reial decret 900/2015, sobre 
autoconsum, que estableix l’anomenat impost al sol i que 
està imposant una barrera econòmica injustificada i s’està 
desincentivant la posada en funcionament d’aquestes instal-
lacions i frenant el desenvolupament de l’autoconsum . A 
pesar de tot això, el Consell està treballant per fomentar-lo .

 I per a això ha fet un pla, per al mateix foment de l’auto-
consum, que estarà integrat al Pla energètic Comunitat 
Valenciana 2020 i que va ser exposat ja el passat més d’oc-
tubre en la reunió de la taula de l’autoconsum, destacant 
aquestes accions que anem a desenvolupar .

En primer lloc, hem promogut una deducció fiscal per a les 
instal·lacions d’autoconsum en l’àmbit domèstic . S’està treba-
llant conjuntament amb la conselleria d’hisenda per a incor-
porar deduccions fiscals en l’IRPF per aquelles persones 
que compten amb instal·lacions domèstiques d’autocon-
sum. Aquestes deduccions fiscals entraran en vigor de forma 
immediata per a la campanya de la declaració de l’IRPF de 
2017, sempre que s’aprove per aquesta cambra . I aquesta 
deducció podrà arribar fins el 20% de les inversions realit-
zades amb una base màxima de deducció de 8 .000 euros a 
l’any . La mesura, com he dit, està en la llei de mesures, valga la 
redundància, que aquests dies tindrem la sort de debatre .

Una segona actuació és la línia de finançament bonificada. 
Dins de les línies de treball que s’estan abordant per a fomen-
tar l’autoconsum amb les pimes valencianes es troba l’esta-
bliment d’una línia de finançament blaneta destinada a les 
empreses que opten per esta modalitat de producció . Per a 
l’any 2017 aquesta línia estarà dotada amb 2,4 milions d’eu-
ros que permetran finançar instal·lacions a través de crèdits 
bonificats al 0% d’interés i amb períodes de retorn adaptats 
als estalvis econòmics generats per les pròpies inversions . 
La publicació d’aquest programa està prevista per al primer 
trimestre de 2017 .

La tercera actuació són les instal·lacions d’autoconsum en els 
edificis de La Generalitat. Vostés ha parlat d’un, però hi ha 
més . Des de l’Ivace s’estudiarà el potencial i les possibilitats 
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de dotar els edificis de La Generalitat amb instal·lacions d’au-
toconsum elèctric . Estes actuacions es troben emmarca-
des en el Pla d’estalvi i eficiència energètica dels edificis de 
La Generalitat . Ja es troben en fase de tramitació avançada 
la instal·lació fotovoltaica sobre el terrat o la terrassa de la 
torre 1 de la Ciutat Administrativa Nou d’Octubre, així com 
la que vosté ha anomenat de l’Invassat .

I, com a quarta actuació, accions de difusió mitjançant una 
plataforma web . A hores d’ara s’està desenvolupant una 
plataforma web per a la promoció i difusió de l’autoconsum 
en tots els sectors econòmics i productius del nostre terri-
tori que, a més, permetrà als seus visitants obtindre una visió 
global dels avantatges d’aquesta tecnologia i els seus aspec-
tes legals, tècnics i econòmics .

També estan previstes actuacions de suport tècnic, com la 
publicació d’una guia pràctica de dimensionament d’instal-
lacions d’autoconsum destinada a projectistes i instal·ladors 
amb l’establiment de criteris de disseny i continguts coordi-
nats amb la resta d’agències de gestió d’energia per a evitar 
incoherències territorials . La posada en funcionament d’esta 
plataforma web està prevista per a l’últim trimestre de 2016 
i la guia tècnica per a febrer de 2017 .

Moltes gràcies . ( Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Anem a passar a continuació a la pregunta número 626 que 
formularà la diputada Mònica Álvaro, del Grup Parlamentari 
Compromís, també al conseller d’Economia Sostenible . 
Un moment, senyora Álvaro, i immediatament li donem la 
paraula . Quan vullga .

 

La senyora Álvaro Cerezo:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Senyor conseller, imagine’s vosté al que s’enfronta diària-
ment una persona amb mobilitat reduïda que viu en un dels 
centenars de pobles menuts que tenim a Castelló . La veritat 
és que no crec que s’ho haja d’imaginar molt, perquè ho haurà 
vist reflectit mil cops en Muro. El dia a dia d’estes persones és 
tot una superació .

Per una banda, estes persones amb mobilitat reduïda afron-
ten estoicament el que implica l’oblit de les administraci-
ons públiques pel món rural, que en són moltes . De fet, la llei 
de racionalització que abocava a les mancomunitats a desa-
paréixer era tot un epitafi per als pobles xicotets que havien 
decidit mancomunar-se per a estalviar diners i donar millors 
serveis .

Per altra banda, les persones amb diversitat funcional han 
d’afrontar diàriament les barreres que els imposa una soci-
etat que no està acostumada a pensar en tercers . I no parle 
solament de les barreres arquitectòniques sinó també de les 
socials que sovint són les més difícils de superar .

Per això, que quan es regula i es legisla s’ha de pensar en una 
societat plural en la qual, òbviament, les persones que viuen 
en pobles menuts, les famílies, les famílies en plural, els i les 
menors, els i les joves, els majors i òbviament les persones 
amb discapacitat formen part i són part d’eixa pluralitat tan 
necessària . I en eixe sentit és quan veritablement una legis-
lació pot ser útil, quan reflectix totes les diverses pluralitats i 
un cop escoltades totes les veus .

Coincidim que era necessari una millora en la regulació de 
les estacions de serveis on estem veient canvis molts ràpids 
en el sector . I s’agraïx que la nova regulació siga el més trans-
parent possible i també consensuada . No podem ni devem, 
i estic segura que no ho farem, legislar sense atendre a eixa 
diversitat de la població, a qui viu en un dels magnífics pobles 
menuts del País Valencià i també a les persones amb diver-
sitat funcional que fins fa poc tot el que tenien era l’oblit de 
les seues necessitats a l’hora de fer normes i resolucions en 
aquest sentit .

Mire, senyor conseller, me consta com a diputada a mi i 
a companys, com ara César Jiménez, Concha Andrés o el 
senyor Alberto García, l’interés manifest en què la regula-
ció de la llei 1/2011 ha suscitat en algunes entitats com ara 
Cocemfe . I tampoc sóc aliena a la por dels pobles menuts a 
l’hora de quedar-se sense benzineres .

I, en resum, senyor Climent, novament vosté no ho té gens 
fàcil . Però també sé que estan fent el que havien de fer, 
parlar, escoltar i treballar per a trobar la decisió més eficient 
de cara a enfrontar este repte . I ahí està novament la dife-
rència: consensuar, escoltar i anotar i preveure l’excepció a 
la norma general si amb això podem ajudar a fer la vida més 
fàcil a moltes persones al País Valencià .

I crec que en eixe camí estan vostés ara que es troben en el 
període de tràmit d’audiència, on òbviament hi participen en 
el sector de les benzineres els sindicats i me consta que els 
consumidors en general i el de discapacitats en particular .

Per això li demane, li pregue, que la nova regulació del 
Consell tinga una vessant social que abans no tenia, òbvia-
ment garantint eixa assistència obligatòria a les persones 
amb diversitat funcional i, al mateix temps, un guiny i un reco-
neixement a les poblacions rurals que també ja han patit prou 
l’oblit dels qui abans no legislaven per a tota la societat sinó 
solament per a una part interessada de la societat .

I amb això acabe, senyor conseller, pregant-li i preguntant-li 
quines accions està realitzant la conselleria respecte a les 
estacions de servei i les persones amb diversitat funcional .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)


